

Band I

11 Preface of the editors

13 Judith M. Grünberg

Mesolithic burials – Rites, symbols and social organisation of early postglacial communities

25 Christopher Meiklejohn, Jeff Babb and Weldon Hiebert

A chrono-geographic look at Mesolithic burials: an initial study

Eine chronologisch-geographische Sicht auf mesolithische Bestattungen: Eine erste Studie

47 Erik Brinch Petersen

Afterlife in the Danish Mesolithic – the creation, use and discarding of »Loose Human Bones«

Nachleben im Mesolithikum Dänemarks – Entstehung, Nutzung und Wegwerfen

»loser menschlicher Knochen«

63 Søren A. Sørensen

Loose human bones from the Danish Mesolithic

Lose menschliche Knochen aus dem Dänischen Mesolithikum

73 Berit V. Eriksen and Hans Chr. H. Andersen

Hammelev. An Early Mesolithic cremation grave from Southern Jutland, Denmark

Hammelev. Eine frühmesolithische Brandbestattung aus Südjütland, Dänemark

81 Esben Kannegaard

Late Mesolithic ochre graves at Nederst, Denmark: ochre rituals and customs of personal adornment

Spätmesolithische Ockergräber bei Nederst, Dänemark: Ockerrituale und Bräuche des persönlichen Schmucks

95 Ole Lass Jensen

Double burials and cremations from the Late Mesolithic site of Nivå 10, Eastern Denmark

Doppel- und Brandbestattungen vom spätmesolithischen Fundplatz Nivå 10, Ost-dänemark

109 Peter Vang Petersen

Papooes in the Mesolithic? A reinterpretation of tooth and snail shell ornaments found in grave 8 at Bøgebakken and other Mesolithic burials

»Papooes« im Mesolithikum? Eine Neuinterpretation von Verzierungen mit Zähnen und Schneckengehäusen, gefunden im Grab 8 bei Bøgebakken und in anderen mesolithischen Bestattungen

125 Karl-Göran Sjögren and Torbjörn Ahlström

Early Mesolithic burials from Bohuslän, western Sweden

Frühmesolithische Gräber von Bohuslän, Westschweden

145 Sara Gummesson and Fredrik Molin

The Mesolithic cemetery at Strandvägen, Motala, in eastern central Sweden

Das mesolithische Gräberfeld bei Strandvägen, Motala, im östlichen Mittelschweden

161 Fredrik Hallgren and Elin Fornander

Skulls on stakes and skulls in water. Mesolithic mortuary rituals at Kanaljorden, Motala, Sweden 7000 BP

Schädel auf Pfählen und Schädel im Wasser. Mesolithische Bestattungsriten bei Kanaljorden, Motala, Schweden 7000 BP

175 Lars Larsson

Some aspects of mortuary practices at the Late Mesolithic cemeteries at Skateholm, southernmost Sweden
Einige Aspekte der Bestattungssitten auf den spätmesolithischen Friedhöfen bei Skateholm, im südlichsten Teil Schwedens

185 Marja Ahola

Re-thinking the Stone Age burial ground of Jönsas, Southern Finland
Überdenken des steinzeitlichen Gräberfeldes von Jönsas, Südfinnland

193 Adomas Butrimas

Biržulis lake islands Donkalnis and Spiginas Mesolithic cemeteries (West Lithuania)
Mesolithische Gräberfelder auf den Inseln Donkalnis und Spiginas im Biržulis See (Westlitauen)

219 Rimantas Jankauskas, Žydrūnė Miliauskienė and Mantas Daubaras

Skeletal markers of activities and social status in Lithuanian and Latvian Mesolithic-Neolithic population
Markierungen von Tätigkeiten am Skelett und sozialer Status in der mesolithisch-neolithischen Bevölkerung Litauens und Lettlands

225 Ilga Zagorska

Mesolithic burial traditions in Latvia. A case study from Zvejnieki burial ground
Mesolithische Bestattungstraditionen in Lettland. Eine Fallstudie vom Gräberfeld Zvejnieki

241 Harald Lübke, Ute Brinker, John Meadows, Valdis Bērziņš and Ilga Zagorska

New research on the human burials of Rīņukalns, Latvia
Neue Forschung an den menschlichen Bestattungen von Rīņukalns, Lettland

257 Judith M. Grünberg

The Mesolithic burials of the Middle Elbe-Saale region
Die mesolithischen Bestattungen im Mittelelbe-Saale-Gebiet

291 Judith M. Grünberg, Heribert A. Graetsch, Karl-Uwe Heußner and Karla Schneider

Analyses of Mesolithic grave goods from upright seated individuals in Central Germany
Analysen der mesolithischen Grabbeigaben von den aufrecht sitzenden Individuen in Mitteldeutschland

329 Marcus Stecher, Judith M. Grünberg and Kurt W. Alt

Bioarchaeology of the Mesolithic individuals from Bottendorf (Thuringia, Germany)
Bioarchäologie der mesolithischen Individuen von Bottendorf (Thüringen, Deutschland)

345 Mario Küßner and Torsten Schunke

A Mesolithic cremation burial and a hazelnut roasting site in Coswig, Wittenberg District, Central Germany
Eine mesolithische Brandbestattung und ein Haselnussröstplatz in Coswig, Lkr. Wittenberg, Mitteldeutschland

359 Mario Küßner

Mesolithic burials and loose human bones on the northern edge of the Thuringian mountains in Central Germany
Mesolithische Bestattungen und einzelne menschliche Knochen am Nordrand der Thüringer Gebirge in Mitteldeutschland

373 Jörg Orschiedt and Claus-Joachim Kind

Mesolithic human remains from Southern Germany
Mesolithische Menschenreste aus Süddeutschland

385 Bernhard Gramsch

The Mesolithic burials of North-Eastern Germany – synopsis and new aspects
Die mesolithischen Gräber im Nordosten Deutschlands – Synopsis und neue Aspekte

401 Maha Ismail-Weber

A burial on the edge of the Oderbruch
Eine Bestattung am Rand des Oderbruchs

419 Bettina Jungklaus, Andreas Kotula and Thomas Terberger

New investigations into the Mesolithic burial of Groß Fredenwalde, Brandenburg – first results
Neue Untersuchungen am mesolithischen Grab von Groß Fredenwalde, Brandenburg – erste Resultate

435 Stefan Pratsch

The old woman from Mecklenburg-Vorpommern
Die alte Frau aus Mecklenburg-Vorpommern

Band II

439 Zofia Sulgostowska

New data concerning Mesolithic burials in Polish territory
Neue Daten zu mesolithischen Bestattungen auf dem Gebiet Polens

457 Łukasz Maurycy Stanaszek and Hanna Mańkowska-Pliszka

A new osteological analysis of Janisławice Man
Eine neue osteologische Analyse des Mannes von Janisławice

465 Witold Gumiński and Karolina Bugajska

Exception as a rule. Unusual Mesolithic cemetery and other graves at Dudka and Szczepanki, Masuria, NE-Poland
Die Ausnahme als Regel. Ungewöhnlicher mesolithischer Friedhof und andere Gräber bei Dudka und Szczepanki, Masuren, NO-Polen

511 Karolina Bugajska and Witold Gumiński

How many steps to heaven? Loose human bones and secondary burials at Dudka and Szczepanki, the Stone Age foragers' sites in Masuria, NE-Poland
Wie viele Stufen zum Himmel? Einzelne menschliche Knochen und Sekundärbestattungen bei Dudka und Szczepanki, den steinzeitlichen Wildbeuterfundstellen in Masuren, NO-Polen

545 Emily Hellewell and Nicky Milner

Analyses of the placement of disarticulated human remains in Stone Age shell middens in Europe
Analysen zur Platzierung von disartikulierten menschlichen Resten in steinzeitlichen Molluskenhaufen in Europa

555 Rick J. Schulting

Holes in the world: the use of caves for burial in the Mesolithic
Löcher in der Welt: Die Nutzung von Höhlen für Bestattungen im Mesolithikum

569 Marcel J.L.Th. Niekus, Patrick H.J.I. Ploegaert, Jørn T. Zeiler and Liesbeth Smits

A small Middle Mesolithic cemetery with cremation burials from Rotterdam, the Netherlands
Ein kleiner mittelmesolithischer Friedhof mit Brandbestattungen von Rotterdam, Niederlande

593 Leendert Louwe Kooijmans, Tom Hamburg and Liesbeth Smits

Burial and non-burial at Late Mesolithic Hardinxveld (NL)
Bestattung und Nicht-Bestattung beim spätmesolithischen Hardinxveld (NL)

609 Éva David

The bone pins from Téviec (Morbihan, France) illuminate Mesolithic social organisation
Knochenpfrieme aus Téviec (Morbihan, Frankreich) beleuchten die soziale Organisation im Mesolithikum

629 Rita Peyroteo Stjerna

Roots of death: origins of human burial and the research on Early Holocene mortuary practices in the Iberian Peninsula
Wurzeln des Todes: Ursprünge der menschlichen Bestattung und die Erforschung frühholozäner Bestattungssitten auf der Iberischen Halbinsel

645 Mary Jackes and David Lubell

Muge Mesolithic burials, a synthesis on mortuary archaeology
Die mesolithischen Bestattungen von Muge, eine Synthese zur Gräberarchäologie

673 Olívia Figueiredo, Cláudia Umbelino and Nuno Bicho

Mortuary variability at Moita do Sebastião & Cabeço da Amoreira (Muge, central Portugal)
Variabilität in den Bestattungen bei Moita do Sebastião & Cabeço da Amoreira (Muge, Mittelportugal)

683 Cláudia Umbelino, Célia Gonçalves, Olívia Figueiredo, Telmo Pereira, João Cascalheira, João Marreiros and Nuno Bicho

Human burials in the Mesolithic of Muge and the origins of social differentiation: the case of Cabeço da Amoreira, Portugal
Menschliche Bestattungen im Mesolithikum von Muge und die Ursprünge der sozialen Differenzierung: Der Fall vom Cabeço da Amoreira, Portugal

693 Pablo Arias

Grave goods in the Mesolithic of southern Europe: an overview
Grabbeigaben im Mesolithikum Südeuropas: Ein Überblick

705 Xavier Terradas, Juan F. Gibaja, Maria Eulàlia Subirà, F. Javier Santos, Lidia Agulló, Isabel Gómez-Martínez, Florence Alliése, Javier Fernández-López de Pablo, Eva Fernández, Cristina Gamba, Eduardo Arroyo and José Aparicio

The Mesolithic cemetery of El Collado. State of the art and new results
Der mesolithische Friedhof von El Collado. Neuester Stand und neue Resultate

719 Patrice Courtaud, Hans C. Petersen, Aurélie Zémour, Franck Leandri and Joseph Cesari

The Mesolithic burial of Campu Stefanu (Corsica, France)
Das mesolithische Grab von Campu Stefanu (Korsika, Frankreich)

733 Rita T. Melis and Margherita Mussi

Mesolithic burials at S'Ormu e S'Orku (SOMK) on the south-western coast of Sardinia
Die mesolithischen Bestattungen bei S'Ormu e S'Orku (SOMK) an der südwestlichen Küste von Sardinien

741 Federica Fontana, Antonio Guerreschi, Stefano Bertola, François Briois and Sara Ziggotti

The Castelnovian burial of Mondeval de Sora (San Vito di Cadore, Belluno, Italy): evidence for changes in the social organisation of Late Mesolithic hunter-gatherers in north-eastern Italy
Das Castelnovien Grab von Mondeval de Sora (San Vito di Cadore, Belluno, Italien): Belege für Änderungen in der sozialen Organisation bei spätmesolithischen Jäger-Sammlern im nordöstlichen Italien

757 Adina Boroneanț and Clive Bonsall

The Icoana burials in context
Die Icoana-Bestattungen im Kontext

781 Kristiina Mannermaa

Good to eat and good to think? Evidence of the consumption of ospreys (*Pandion haliaetus*) and white-tailed eagles (*Haliaeetus albicilla*) in the Late Mesolithic at Yuzhniy Oleniy Ostrov, NW Russia
*Gut zu essen und gut zu denken? Hinweise auf den Verzehr von Fischadlern (*Pandion haliaetus*) und Seeadlern (*Haliaeetus albicilla*) im Spätmesolithikum auf der südlichen Hirschinsel [Olenij Ostrov], NW Russland*

793 Svetlana V. Oshibkina

Funeral rituals of the population of the Eastern Lake Onega region (based on materials from Popovo and Peschanitsa cemeteries)
Bestattungsriten der Bevölkerung in der Region am östlichen Onega-See (nach dem Material der Friedhöfe von Popovo und Peschanitsa)

809 Jörg Orschiedt

Bodies, bits and pieces II: the Late Palaeolithic and Early Mesolithic burial practices in Europe
Körper und Einzelteile II: Bestattungspraktiken im Spätpaläolithikum und Frühmesolithikum Europas

827 Birgit Gehlen

No future? No past? Mesolithic heritage in Neolithic burials

Ohne Zukunft? Ohne Vergangenheit? Mesolithisches Erbe in neolithischen Bestattungen

851 Johan Jelsma

Subsistence and status at Port au Choix, Newfoundland, Canada: Maritime Archaic Indian mortuary practices and social structure

Ernährung und Status bei Port au Choix, Neufundland, Kanada: Bestattungssitten und Sozialstrukturen der Indianer des maritimen Archaikums

865 Glen H. Doran and Geoffrey P. Thomas

Windover: an overview

Windover: Ein Überblick

885 Ruth Struwe

Ethnological records of Australia's sub-recent indigenes – their treatment of corpses before final disposal

Über die Totenbehandlung vor einer abschließenden Beisetzung nach ethnologischen Quellen zu subrezentem Ureinwohnern Australiens

903 Lars Larsson

Final comments

909 Programme of the international conference on »Mesolithic burials – Rites, symbols and social organisation of early postglacial communities«, Halle (Saale), 18th–21st September 2013